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ÚVODNÍ SLOVO

Milé farnice a farníci,
tak už se nám pomalu začíná blížit konec 
školního roku, prázdniny a  dovolené již 
pomalu klepou na dveře, ale ještě musíme 
chvíli vydržet. Pořád nám zbývá několik 
málo týdnů.
Je to podobné, jako když lezete na nějakou 
vysokou horu třeba v  Alpách. Rozhlédne-
te se kolem, opticky se vám zdá, že vrchol 
hory – cíl vaší cesty – je už blízko, ale je vám 
jasné, že to ještě chvíli potrvá a  možná to 
bude stát i  dost sil, kterých se již nemusí 
dostávat. Ono v údolí na začátku cesty, kdy 
vrchol je ještě daleko, můžeme mít spous-
tu energie a nadšení, zatímco těsně pod vr-
cholem, kdy už je to jenom kousek, můžeme 
být vyčerpaní a mít chuť to zabalit.
Přesto se vyplatí vylézt až na vrchol, člo-
věk se rozhlédne na tu krásu kolem a řekne 
si: „Stálo to za to.“  Několik vrcholů proži-
la tento měsíc i naše farnost. Pro mě osob-
ně bylo nejdůležitější kněžské svěcení Fili-
pa Mareše.
V roce 2013 jsme čtyři nastoupili do novici-
átu v Popradu. Bylo nám jasné, že nás čeká 
dlouhá cesta, a ani jsme pořádně nevěděli, 
co nás čeká. V průběhu naší počáteční sa-
lesiánské cesty jsme se rozdělili, kluci šli 
studovat do Itálie, já do Izraele. Na Filipově 

svěcení jsme se po několika letech zase se-
šli. Jednoho našeho kamaráda zavedla jeho 
životní cesta mimo salesiány, takže jsme 
zůstali tři: Filip, Miro a  já. My dva s  Fili-
pem už máme svěcení za sebou a sonduje-
me další vrcholy, a  pokud půjde vše podle 
plánu, tak se k nám Miro do prázdnin při-
dá. Už teď se těším na jeho primici.
Když jsme se v roce 2012 potkali s Filipem 
poprvé na primici Vaška Jiráčka, připadala 
mi cesta, která nás čeká, strašně dlouhá. 
Nakonec to ubíhalo rychleji, než jsem před-
pokládal, a teď mohu říct, že to stálo za to.
Nám všem bych chtěl do finiše tohoto škol-
ního roku popřát hodně síly, a  až budeme 
v létě zaslouženě odpočívat, tak si můžeme 
říct: „Stálo to za to!“ 

Vlastimil Vajďák

ÚVODNÍ SLOVO

Telefonní číslo na kněze ve farnosti

283 029 165
Dovoláte se faráři nebo farnímu vikáři  

případně se vám ozvou zpět. 

Osobní schůzku s knězem je lepší  
domluvit předem telefonicky nebo  
e-mailem farnost.kobylisy@sdb.cz. 

Farní kancelář - hodiny kněze pro veřejnost

 pondělí 14.00–18.00 Vlastimil Vajďák
 středa 9.00–12.00 František Blaha
 pátek 9.00–12.00 Radek Gottwald

K osobní schůzce v těchto časech přijďte 
na recepci Salesiánského centra.

Pokud chcete o něčem hovořit 
s konkrétním knězem, domluvte se s ním 
osobně. Kontakty najdete na webových 

stránkách www.terezicka.cz. 
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Noc kostelů již 2. června!

Jak jsme již avizovali v předcházejících čís-
lech, proběhne v  pátek 2. června jubilejní 
15. ročník Noci kostelů. Hlavním tématem 
pro nás bude připomenutí 150. výročí na-
rození patronky našeho kostela – sv. Tere-
zie z Lisieux. Program začíná v 15.00, kdy 
bude v  prostorách farnosti probíhat tra-
diční hra pro rodiny s  dětmi (s  tématem 
sv. Terezičky). Budeme velmi rádi, když po 
skončení mše zůstanete a povzbudíte děti 
a mládež nejen z naší farnosti při jejich vy-
stoupení na společném koncertu. Koncert 
začíná v  19.15 a  bude ho řídit Tereza Ve-
čerková – program bude velmi bohatý. Kro-
mě dětí a mládeže z naší farnosti vystoupí 
např. také vokální soubor "Zpěvandy" nebo 
komorní orchestr gymnázia Hellichova. Po 
skončení koncertu bude pro děti nachys-
taný společný táborák s opékáním. V prů-
běhu celého odpoledne bude také možné 
zhlédnout videoprezentaci o historii a sou-
časnosti naší farnosti. Letos bude také 
nově k  dispozici videoprezentace o  osob-
nosti a životě patronky našeho kostela. 

Vojtěch Záškodný a Tereza Večerková

Biřmování 4. 6.
V  neděli 4. června bude v  našem kostele 
při mši svaté v  10.30 biřmování. Náš bis-
kup Kája Herbst bude biřmovat 25 biřmo-
vanců. Dvacet z  nich ve věku 17–20 let se 
připravovalo během školního roku na pra-
videlných úterních setkáních. Starší biř-
movanci měli svá středeční setkání. Pama-
tujme na ně v  modlitbě, ať je Duch Svatý 
naplňuje potřebnými dary pro službu dru-
hým, a tak oživí prostředí, kde působí. 

Radek Gottwald

Z pastýřského listu 
arcibiskupa Jana 21. 5.
[…] Pán Ježíš nezaložil jednotlivé křesťany, 
ale společenství církve, do níž zve jed-
notlivce, aby ji vytvářeli. On říká: Kde jsou 
dva nebo tři shromážděni v  mém jménu, 
tam jsem já uprostřed nich. Jinde říká: Boží 
království je mezi vámi. Takové duchovní 
zkušenosti nemohou udělat jednotlivci bez 
společenství. Církev začala žít o Letnicích, 
když přijala Ducha Svatého, který je její 
duší. Jednotlivci nemohou žít z Ducha, kte-
rý je Láska, aniž by milovali. Když v sobě 
nechají Ducha působit, tedy milovat, vzni-
kají vztahy, vzniká společenství církve, 
které není jen lidským spolkem, ale Boží 
skutečností. To je místo, kde i  lidé zvenčí 
mohou zakusit Boží blízkost, být oslove-
ni živým Bohem. Křesťanské společenství 
samo přijímá ty, kteří touží poznávat Pána 
a angažovat se v novém životě. Ono je mís-
tem, kde se předává víra, protože se v něm 
víra společně žije. Je lůnem, v němž se ně-
kteří členové rodí a  rostou pro povolání 
k  službě v  církvi. Bez těchto společenství 
nám budou chybět nejen povolání ke kněž-
ství a  zasvěcenému životu, ale i  povolání 
k laické službě společenství a také misijní 
rozměr, který je základním znakem církve. 
Dnes vím o  problémech městských far-
ností, odkud mnoho lidí na neděli odjíždí 
na venkov, nebo těch venkovských, kde 
za příhodného počasí většinu účastní-
ků na nedělní bohoslužbě tvoří chalupáři, 
nebo vím o těch, kteří jdou na mši pokaž-
dé jinam a  nemají domov v  žádné farnos-
ti. Pokuste se najít řešení třeba v  tom, že 
se zapojíte na zimu v  jedné farnosti a  na 
léto v jiné, ale zapojte se do vytváření spo-
lečenství na obou místech. Vždy na něja-
ký čas. Podobně vy, kteří kvůli pracovním 
povinnostem střídáte v  neděli nejrůznější 
kostely, zapojte se někde aspoň občas, aby 

každý měl někde církevní domov, kde není 
jen hostem, ale tím, který se na životě spo-
lečenství aktivně podílí a svým způsobem 
za ně nese spoluodpovědnost.
Farní společenství má být duchovní ro-
dinou rodin, které se spolu znají, modlí 
se a  slaví i  spolupracují, které mezi sebe 
rády pozvou i lidi zvenčí. Jsem rád, že jsem 
v diecézi takové živé farnosti našel, a moc 
se těším na to, že jich přibude. Farnost 
není zastaralá struktura, ale nesmí být 
chápána jako servis, kam jdeme, když po-
třebujeme nějakou duchovní službu. Far-
nost, to není pan farář a jeho kancelář, ale 
společenství, které vytvářejí lidé z  moci 
křtu a  podle svých schopností se podílejí 
na jeho životě. Farář je taky členem spole-
čenství a z biskupova pověření stojí v jeho 
čele. Farnost je místem formace víry i dnes 
přesto, že máme i  jiné příležitosti k  vzdě-
lávání, a  prvním místem náboženské for-
mace je především rodina, kde se společně 
modlí a  snaží žít jako Ježíšovi přátelé. Po-
kud neoživíme společným úsilím farnosti, 
naše církev neporoste. 
Farnost je místem evangelizace, kte-
rou nekonají pozvaní profesionálové, ale 
všichni, kteří získali živou zkušenost se 
vzkříšeným Kristem a  prožívají obnovené 
vztahy, přijímají se navzájem, nasloucha-
jí životním zkušenostem lidí a  osvěcují je 
světlem evangelia. Prožívaná radost z hlá-
sání Ježíše Krista je pak vede k těm, kteří 
evangelium neznají nebo se z různých dů-
vodů od Boha vzdálili. Farnost musí mys-
let na předávání víry dětem a mládeži, na-
bídnout přiměřené katecheze, ale taky je 
zapojit do budování farnosti. Jejich radost 
z  toho, co mohli udělat pro druhé, je pak 
nejdůležitějším nástrojem jejich formace. 
Farnosti, které jsou tak malé, že se tam 
nemůže vytvořit společenství dětí či mlá-
deže, prosím, aby úzce a dlouhodobě spo-
lupracovaly s nějakou jinou farností. Mladí 

nutně potřebují ke svému rozvoji společen-
ství vrstevníků. S  nimi pak mohou dělat 
něco hezkého pro starší generace či pro 
nevěřící okolí […]
K  modlitbě za oživení farností jsem zalo-
žil diecézní společenství adorátorů na-
zvané Eucharistická hodina. Budu rád, 
když se přihlásíte, a  tak mě ujistíte, že 
ve snaze o duchovní obnovu naší diecéze 
nejsem sám. 
Upřímně děkuji každému z  vás za spolu-
práci a všem společně žehnám 

arcibiskup Jan

Autorita, moc a její zneužívání 
– informace a prosba
Vážení farníci, následující text píši ze 
dvou důvodů. Jednak jako informaci 
a také jako prosbu.
Informace se týká aktuálně zveřejněného 
a  řešeného případu jednání, spočívajícího 
v  nepřípustných dotycích vůči nezletilým, 
kterého se měl dopustit salesián Josef Ko-
pecký starší (nar. 1935) působící ve farnos-
ti Sebranice. (Zdůrazňuji, že nejde o  Jož-
ku Kopeckého, který byl do loňského roku 
členem kobyliské komunity a  nyní působí 
v  Brně-Líšni.) Vyjádření provinciála bylo 
vydáno např. na webu sdb.cz pod názvem 
Prohlášení provinciála salesiánů o P. Josefu 
Kopeckém SDB (rok narození 1935). Chápu, 
že tato informace mnohé bolestně zasáhla 
a vyvolala řadu otázek a zmatek. Tím spíš, 
že i v naší farnosti mnozí Josefa znají osob-
ně, je pro ně autoritou nebo je přivedl k po-
volání do salesiánské rodiny. Ty, kteří by 
chtěli cokoliv v souvislosti s tímto případem 
řešit, odkazuji například na kontakty uve-
dené na sdb.cz v kapitole Prevence zneuží-
vání. Zároveň prosím o modlitbu především 
za ty, kteří byli zranění přímo, ale i nepřímo 
(například pohoršením).

https://sdb.cz
https://www.sdb.cz/novinky/prohlaseni-provinciala-salesianu-o-p-josefu-kopeckem-sdb-rok-narozeni-1935/
https://www.sdb.cz/novinky/prohlaseni-provinciala-salesianu-o-p-josefu-kopeckem-sdb-rok-narozeni-1935/
https://sdb.cz
https://www.sdb.cz/prevence-zneuzivani/
https://www.sdb.cz/prevence-zneuzivani/
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Rád bych vás také na tomto místě o  něco 
požádal. Jako salesiáni často mluvíme 
o tom, že bychom rádi vytvářeli otevřené, 
bezpečné a  upřímné prostředí, které po-
máhá mladým lidem růst. To, co se stalo, 
je s tím v přímém rozporu. Salesiánské po-
slání (a poslání celé církve) směřuje k hlá-
sání evangelia, uzdravování, oslavě Boží 
a  růstu člověka. Bohužel ne vždy tomu 
odpovídají naše slova a  skutky. Nyní tedy 
moje prosba. Pomozte těm, kteří jsou no-
siteli autority a  mají jakoukoliv moc, aby 
ji vykonávali dobře a dělali to, k čemu jim 
byla moc svěřena, a  nezneužívali ji. Je je-
jich odpovědností, aby vytvářeli bezpečné 
prostředí, ale bez pomoci ostatních to pů-
jde jen těžko.
- Pokud má kdokoliv pocit, že jednání 

někoho ze salesiánů, pracovníků nebo 
těch, kteří se jakkoli zapojují v  Salesi-
ánském centru, zasahuje nepřiměřeně 
do jeho intimní oblasti (slovy, fyzickým 
kontaktem či jakkoliv jinak), prosím, ať 
o  tom informuje. Podle povahy událos-
ti může mluvit buď přímo s  dotyčným, 
s  jeho nadřízeným nebo s  kýmkoliv, 
ke komu má důvěru. Je možné využí-
vat schránek důvěry, které jsou umís-
těny např. vedle klubovny u  Šakala, 
v Oratoři, nebo i kontaktů na organiza-
ce mimo náš dům (např. Bílý kruh bez-
pečí, tel. 257 317 110, linka bezpečí tel. 
116 111, linka důvěry Dětského krizové-
ho centra – určeno pro děti i  dospělé – 
tel. 241 484 149).

- Žádná stížnost, žádný vzkaz není hlou-
pý. Bereme vážně, co nám druzí říka-
jí, a  nezlehčujeme to. O  to samé bych 
poprosil i  vás, pokud by se vám někdo 
s něčím svěřoval.

- Tím, že dáváme najevo, kde jsou naše 
hranice, vytváříme prostředí, které pů-
sobí preventivně proti nevhodnému cho-
vání a jeho případnému prohlubování.

- Prosím, mluvte také se svými dětmi při-
měřenou formou o tématu intimita a její 
hranice, aby věděly, že jsou těmi, kdo 
spoluurčují pravidla, a že se vám mohou 
s čímkoliv svěřit.

Václav Jiráček, jiracek@sdb.cz, 732 727 008

Úterky u Terky
V  měsíci červnu máme pro mladé 
(14–26 let) připravené ještě tři akce. 
Nejprve se sejdeme 6. června na Velký 
Úterek s tématem: Misionářem v 21. stole-
tí. Hostem bude dobrovolník z organizace 
SADBA Jaroslav Střasák. Začneme v 18.30 
mší svatou v kostele. 
O týden později 13. června uzavřeme úter-
kovou sezónu závěrečným Úterkem, kde 
si společně zahrajeme nějaké hry a opeče-
me buřty. Začneme opět v 18.30 mší svatou 
v kostele. 
Poslední možnost se setkat bude v  nedě-
li 18. června (od 16.00) na odpoledni pro 
mládež, kde si společně zasportujeme. 
Všechny bližší informace naleznete na na-
šem Instagramu nebo Facebooku. 

Za Úterky u Terky
Daniel Blažek

Mamky sobě 1. 6.
Milé maminky, ve čtvrtek 1. června se 
pod heslem Mamky sobě uskuteční naše 
poslední setkání v  tomto školním roce. 
Tématem bude diskuze nad knihou „Čeho 
před smrtí nejvíce litujeme“ od Bronnie 
Ware. Diskuzi povede Pavla Redlichová. 
Sejdeme se jako vždy v 9.30 v katechetic-
ké a dětské místnosti. Nebojte se dorazit 
i vy, které jste na “Mamkách” zatím nikdy 
nebyly. Mimo povídání o tématu bude čas 
i  na kávu, čaj a  drobné občerstvení. Děti 

si můžou pohrát v dětské místnosti. Naše 
následující setkání proběhne v  říjnu, da-
tum a  téma bude upřesněno v  zářijovém 
Kobylístku. 

Lída Pavlíčková

Pásmo básní sestry 
Hany Hnilicové 3. 6.
Šestnácté pásmo básní sestry Hany Hni-
licové proběhne v sobotu 3. 6. ve 14 hodin 
v kostele sv. Terezie od Dítěte Ježíše v Ko-
bylisích. Autorka je přednese spolu s  přá-
teli a  pásmo hudebně doprovodí Petr Ma-
ria Lutka. Vstup je volný.

Za pořadatele
Jaroslav Jirušek 

Literární večer 6. 6.
Milí přátelé duchovní literatury, v  rám-
ci cyklu „Život a  spiritualita řeholních 
řádů“ vás srdečně zveme v úterý 6. červ-
na v  19.30 do farní knihovny na lite-
rární večer nad knihou Svatý Augustin 
– Člověk pro naši dobu, kterou napsal 
americký augustinián Theodore E. Tack 
(1927–2013). 
Žít křesťansky, brát vážně Ježíšova slova 
znamená utkávat se ve svém životě s mno-
ha výzvami. Pokud je tento zápas poctivý, 
dočkáme se opravdové radosti – tak jako 
svatý Augustin.
Augustin byl velký řečník, filozof a  teolog, 
řadu lidí ale oslovuje jeho hluboká spiritua-
lita, lidskost a celoživotní zápas o Boha i svůj 
charakter. Mimořádný je Augustin i tím, jak 
realisticky umí své duchovní zkušenosti vy-
líčit. Pro Theodora Tacka je člověkem pro 
naši dobu právě kvůli poctivé snaze odpoví-
dat na základní otázky lidské existence:
Jak poznat Boha a  lépe sám sebe? Jak od-

povědně zacházet se světem, ve kterém 
žijeme? Jak se s  Bohem důvěrně spojovat 
v modlitbě? Jak skrze vlastní obrácení při-
jmout Boží milost? Jak být církví – skuteč-
ně „Božími lidmi“? A  jak ve vztahu s  Bo-
hem naplnit své lidství?
Hosty večera budou augustiniáni P. An-
gelo Lemme, farář farnosti u  sv. Tomáše 
na Malé Straně, který připravoval české 
vydání knihy, a P. Juan Provecho, delegát 
České provincie řádu sv. Augustina a ředi-
tel MŠ, ZŠ a gymnázia sv. Augustina. 
Přijďte se s  námi společně zamyslet nad 
knihou a duchovním poselstvím sv. Augus-
tina pro dnešní dobu.

Marián a Mirka Kročkovi
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POMUŽNA 10. a 11. 6. 

Připomínáme pouť mužů na Svatou Horu 
(tzv. Pomužnu) ve dnech 10. a  11. června. 
Sraz po sobotní ranní mši před Terezič-
kou, nocleh na chalupě v  Chouzavé, sna-
ha je dorazit na Svatou Horu na mši sva-
tou v  neděli v  15.30.  Více informací bylo 
v květnovém Kobylístku.
Zveme všechny, kdo by se chtěli přidat, 
aby byli 10. 6. připraveni, do té doby lehce 
trénovali a přišli s dobrou náladou. Těšíme 
se na všechny nově příchozí.

Maruška a Vítek Mátlovi

Brigáda ve Zdicích 17. 6.
Dovoluji si vás pozvat na brigádu na faru 
do Zdic. Pokud nevíte, jde o  faru, kte-
rou má kobyliská farnost pronajatu už 
od roku 2010. Léto je skoro celé obsaze-
no prázdninovými tábory a chaloupkami, 
případně setkáními rodin. Aby byly pro-
story na nápor “osadníků” dobře připra-
veny, prosím o  pomoc s  předprázdnino-
vým úklidem, se sekáním trávy, ale třeba 
i  s  pokračováním oprav zdí oddělujících 
jednotlivé části zahrady. Zkrátka je tam 
dost práce pro muže, pro ženy i  pro děti. 
Je možné vyrazit už v pátek 16. 6. navečer 
a  posedět u  vínečka, případně zůstat až 
do neděle a spojit to s výletem po opravdu 
pěkném okolí. Ozvěte se mi prosím dopře-
du, abych věděl, kolik nás asi bude a  jak 
práci připravit. Děkuji moc a  těším se na 
kus dobré společné práce. 

František Blaha 
fxblaha@sdb.cz, 604 365 458

Nedělní oratoř pro rodiny 
s dětmi 18. 6.
V  neděli 18. června od 15 hod. vás zveme 
do nedělní oratoře Dona Boska na spor-
tovně herní odpoledne pro rodiny s dětmi. 
Můžete se těšit, že potkáte kamarády a bu-
dete hrát fotbal, hokejbal, přehazovanou, 
volejbal, stolní fotbálek, ping-pong nebo 
stolní hry. V závěru nedělní oratoře, což je 
kolem 18. hod., se sejdeme, vyslechneme 
tradiční slůvko Dona Boska a  společně se 
pomodlíme. Cokoliv ke společnému občer-
stvení vítáno, pití bude zajištěno. 
Na všechny malé i velké farníky i jejich ka-
marády se těší 

tým nedělních oratoři

Červnové chvály u Terezičky 19. 6.
Zveme Vás na poslední večer chval v tom-
to školním roce: uskuteční se v  pondělí 
19.  června po večerní mši svaté, tedy asi 
od  19.20. Pojďte s  námi pozdvihnout svá 
srdce od těžkostí všedního dne a  chválit 
Boha písněmi, společnou modlitbou, čte-
ním z  Písma a  chvílemi ticha. Přítomen 
bude také  František Blaha, a  tak bude 
možné přistoupit ke svátosti smíření. Vy-
užít můžete i  posilu v  podobě přímluvné 
modlitby s laikem.
 

Za kapelu Kairos Markéta Růžičková

Živý růženec 19. 6.
Modlitební setkání Živého růžence bude 
v  pondělí 19. 6. Scházíme se vždy v  19.15 
v hovorně u kostela.

Ludmila Růžičková

Poslední mše pro děti, 
svátost smíření a táborák 21. 6.
Zveme vás na poslední mši svatou pro děti 
v  tomto školním roce, která se uskuteční 
ve středu 21. června v  17.00 hodin. Před 
mší svatou bude od 16.00 svátost smíření 
pro děti a  po mši budeme pokračovat ve 
slavení při táboráku na farní zahradě. 
Zajištěno bude dříví, chléb a  nápoje. 
S  sebou si přineste buřty nebo něco ji-
ného na opékání. 

Dětský tým a Altmanovi

Pozvání k modlitbě žen 
23.–25. 6. 
Srdečně zveme na modlitební triduum 
Modlitby matek, které se koná ve dnech 
23.–25. června. Sejdeme se vždy po večerní 
bohoslužbě, tj. asi kolem 19.10 hod.
Zveme všechny ženy – n e j e n o m  m a t k y, 
které cítí potřebu modlit se v této době za 
děti a rodiny.  

Za skupinky MM v Kobylisích 
Anežka Remešová

Poděkování a loučení  
s Máriou Rýparovou z recepce
Na konci letošního školního roku ukončí 
svou dlouholetou službu na recepci Sale-
siánského centra naše milá paní recepční 
Mária Rýparová. Mnozí už to asi víte. Rádi 
bychom Márii společně poděkovali za její 
laskavý, příjemný, bodrý a  profesionální 
přístup a přítomnost, kterou vytvářela na 
recepci velice milou a krásnou atmosféru. 
A  to jak pro nově příchozí, hosty, tak pro 
nás farníky, zaměstnance, dobrovolníky 
a také salesiány, obyvatele místního domu. 
Příležitost společně poděkovat nebo se 

osobně na chvilku s Máriou setkat budeme 
mít v  neděli 25. června na a  po mši svaté 
v 9 hod. v kostele nebo při nedělním agapé. 
Milá Mária, velké díky za tvou radost, op-
timismus, obětavost, praktičnost, humor 
i  realistické vidění věcí kolem nás a  víru, 
že vše je v rukou Božích. 

Tomáš Redlich 

Výuka náboženství – základů 
křesťanství v novém školním roce
Srdečně zveme děti na výuku náboženství 
v novém školním roce. 
K   výuce ve farních prostorách se mů-
žete přihlásit obdobně jako do kroužků 
od 1. září od 9.00 na webové stránce: stre-
diskokobylisy.iddm.cz, výuka bude pro 
účastníky zdarma. Rodiče dětí, které cho-
dily již v  tomto školním roce, obdrží infor-
mace e-mailem o předběžném přihlašování. 
Do výuky probíhající na školách budou ro-
diče hlásit své děti vyplněním papírové 
přihlášky. Najdete ji u dětské vývěsky kon-
cem srpna, kde ji pak můžete vyplněnou 
vložit do schránky. Přihláška bude ke sta-
žení i na farním webu, kde bude také roz-
vrh na nový školní rok. 
Výuka náboženství probíhá pro děti od 
předškolního věku po žáky od první do de-
váté třídy základní školy. Jednotlivé skupi-
ny jsou rozděleny podle ročníků. Některé 
skupiny tvoří děti z více ročníků spojených 
dohromady. Obsahem výuky je seznámení 
s  poselstvím biblických příběhů, křesťan-
skými hodnotami, křesťanskými svátky 
a praktickým životem z víry. 
Ve skupinkách pracujeme pomocí různých 
materiálů, metod a   přístupů. Společně si 
povídáme, hrajeme a  tvoříme. Své místo 
při setkání má také modlitba. Se staršími 
dětmi zapojujeme do programu více disku-
si a  jejich spoluúčast při tvorbě i průběhu 
programu setkání. 
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doby ale uplynula dlouhá doba. Jsme si vě-
domi, že vnější kabát už poněkud zestárl, 
a mnohdy se nám ani nedaří udržovat ak-
tualizovaný obsah. Domníváme se, že by 
stálo za to, aby se na ně někdo podíval od-
borným okem: z dostupných analýz vyčetl, 
jak stránky slouží ke svému účelu, zda lidé 
nacházejí, co hledají, jak srozumitelná je 
struktura, jak oslovuje grafika, jakou roli 
ještě webovky v komunikaci hrají, zda sta-
čí web předělat v rámci stávajícího redakč-
ního systému, anebo se poohlížet po no-
vém… Chceme se touto cestou dotázat, zda 
v naší farnosti nemáme lidi s touto odbor-
ností či charismatem, kteří by byli ochot-
ni poradit jak dál, případně se této práce 
ve spolupráci s  pastorační radou chopili. 
Pokud takoví lidé jsou a  jsou ochotni se 
zapojit, ozvěte se prosím na níže uvedený 
e-mail. Děkujeme. 

Za pastorační radu
František Blaha, Radek 
Pavelka, Václav Jiráček

fxblaha@sdb.cz 

Hlásí se Patroni
Služba Patronů pokračuje. Nabízíme jedno 
ze svědectví:
Děkuji salesiánskému společenství za 
tuto možnost setkat se s  krásnejma, 
ochotnejma lidičkama, kteří mají ten dar 
být tu pro druhé.
Je to pomoc blízkosti pro nás věřící, kteří 
sedíme na mši svaté sami v tom množství 
Božího lidu, a přitom se s nikým neznáme. 
Já děkuju za tu radost a pro mě i povzbuze-
ní potkat se s Maruškou Linkovou.
Děkuju znovu všem, otcům kněžím 
i  dobrovolníkům za vaši rozmanitou 
práci pro každého.
Hodně síly a radosti moc zdraví 

Jana Šturmová

Oslava Terezičky 1. 10.

Letos si připomínáme 150. výročí naroze-
ní sv. Terezičky. Její svátek tentokrát navíc 
připadá na neděli. Proto jsme se s pastorač-
ní radou rozhodli, že propojíme liturgickou 
oslavu s  farním dnem. S největší pravděpo-
dobností spojíme obvyklou “devátou” a “půl 
jedenáctou” do společné bohoslužby v  9.30 
(s ozvučeným sálem i farní zahradou). Cele-
braci přislíbil otec arcibiskup Jan, se kterým 
by následovalo setkání v  rámci cyklu Sůl 
země. Můžeme se těšit na divadlo Víti Mar-
číka, hry pro děti i dospělé, přednášku a dal-
ší aktivity, kterými můžete obohatit ostatní. 
Pokud byste se rádi připojili do příprav, mů-
žete kontaktovat Míšu Pávovou, která se uja-
la koordinace farního dne. Říjen je sice ješ-
tě zdánlivě daleko, ale raději upozorňuji už 
dnes, abyste si první říjen nezapomněli po-
znamenat do svých kalendářů.  

Míša Pávová a František Blaha
pavova.michaela@seznam.cz

Příprava dospělých  
na křest a další svátosti
Chci pozvat a  povzbudit všechny, kteří 
uvažují o přípravě na křest nebo ještě ne-
přijali Eucharistii, aby se nebáli ozvat, ne-
závazně si popovídat a setkat se mnou tře-
ba už před prázdninami nebo během nich. 
Pokud o někom takovém víte ze svého oko-
lí, tak jim prosím moje pozvání předejte. 
Společná příprava bude zahájena (dá-li 
Pán) od října. 
Příprava mládeže od 17 do 20 let na biř-
mování se plánuje od podzimu 2024. Po-
kud někdo z dospělých tuto svátost dosud 
nepřijal a měl by zájem, ozvěte se. Přípra-
va by mohla proběhnout od podzimu 2023, 
pokud se sejde alespoň malá skupinka.

František Blaha
604 365 458, fxblaha@sdb.cz

Především se snažíme o  vytvoření přátel-
ské atmosféry, kde je každý vítán. Hodiny 
náboženství jsou pro každého, kdo se při-
hlásí, není tedy nutné být věřící či chodit 
do kostela. 

Tomáš Redlich
koordinátor výuky náboženství

farnost.kobylisy@sdb.cz
283 029 141, 777 053 394

Spolča holek 2023/24
Co nás čeká?
Společenství kamarádek, modlitba, poví-
dání o víře a životě, biblické příběhy a pří-
běhy svatých, zpívání, hry, tvoření…
Kdy se budeme scházet?
Ve středu 15.45–17.00 (1. stupeň)
V úterý 17.00–18.30 (6.–7. třída)
První setkání proběhnou 5. a 6. září, sraz 
je před recepcí Salesiánského centra. 
Zájemkyně se mohou hlásit na níže uvede-
ný e-mail.
Srdečně zveme!  

sestra salesiánka Zdeňka 
Korousová a její pomocnice

zdenka2001@email.cz

Přání Zdeňce Korousové 
k životnímu jubileu
Milá Zdeňko, s  vděčností Pánu Bohu za 
dar tvého života, za to, že tě povolal mezi 
sestry salesiánky a že můžeš už několiká-
tý rok být s  námi v  naší farnosti a  pomá-
hat všem na cestě za Ježíšem, zvláště pak 
desítkám děvčat, ale i dalším dětem, mla-
dým i dospělým, ti z celého srdce blahopře-
jeme k důležitému životnímu jubileu a vy-
prošujeme tobě i celé komunitě sester Boží 
požehnání a vedení Duchem Svatým! Jsme 
moc rádi, že jsi s námi!

PS: Kdo byste chtěli Zdeňce popřát, bude 
k tomu příležitost na mši svaté pro děti od 
17.00 hodin ve středu 21. června. 

Redakce jménem čtenářů a farníků

Web farnosti
Když jsme nedávno s  pastorační radou 
procházeli prostředky, které slouží ke ko-
munikaci a  informovanosti ve farnosti 
i  mimo ni (Kobylístek, web, sociální sítě, 
ohlášky, elektronické zprávy z  farnos-
ti, nástěnky atd.), tak jsme se více méně 
shodli, že největší proměnu by si zaslouži-
ly farní webové stránky terezicka.cz. Díky 
všem, kteří tyto stránky vytvářeli a  kteří 
je krmí informacemi. V  minulosti webové 
stránky kobyliské farnosti dokonce obsa-
dily 3. místo mezi církevními weby! Od té 
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Příprava dětí na svaté přijímání 

Příprava dětí na přijetí Ježíše v  Eucharis-
tii má být vyvrcholením rodinné přípravy 
a přípravy při výuce náboženství. Modlitba 
alespoň někoho z rodičů s dětmi nejlépe ka-
ždý večer a pokud možno pravidelná účast 
na nedělních bohoslužbách je důležitým 
předpokladem, aby srdce dětí zatoužila po 
setkání s Pánem Ježíšem ve svatém přijímá-
ní. Je velmi žádoucí, aby děti navštěvovaly 
alespoň druhým rokem výuku náboženství 
ve škole nebo u nás ve farnosti. 
Příprava probíhá v  kostele a  má dvě fáze. 
První jen pro rodiče – pět setkání vždy jed-
nou za měsíc v  pondělí večer od listopa-
du do března. Druhá fáze je příprava dětí 
i  s  rodiči – sedm setkání na jaře každou 
středu po dětské mši svaté v 17.40 h. Počí-
táme také se se setkáním s  každým dítě-
tem a jeho rodiči buď v Salesiánském cent-
ru, anebo u vás doma. Hlásit se můžete už 
teď přes formulář, který najdete na webu 
farnosti (Příprava dětí na 1. přijímání je 
pod záložkou Život farnosti).

František Blaha 

Vydařená kniha o víře 
YOUCAT pro děti (a rodiče)
Milí rodičové a  prarodičové, rádi bychom 
vás seznámili s velice pěknou knihou, kte-
rá by vám mohla pomoci při rozhovorech 
o víře s vašimi dětmi a vnoučaty. 
Může být inspirací k  prožívání víry v  ro-
dině, ke společné modlitbě a porozumění, 
neboť je plná zajímavých otázek a  odpo-
vědí. Najdete v ní též hezké fotky, obrázky 
i humorné ilustrace. 
YOUCAT pro děti – Katolický katechismus 
pro děti a rodiče. Přehledný souhrn nauky 
o víře a morálce katolické církve přizpůso-
bený dětem. Zajímavé je, že kniha vznikla 

postupně ve spolupráci dětí a  rodičů, kte-
ří autorům poskytovali zpětnou vazbu při 
jejím tvoření. Myslím, že je to na výsledku 
velice vidět. 
Inspirativní je též úryvek z  předmluvy ke 
knize od papeže Františka: „Neúnavně se 
ptejte a mluvte spolu o své víře! Nemlčte, 
až na vás děti začnou dotírat svými otáz-
kami, ale buďte silní a  předávejte víru, 
stejně jako jste ji přijali vy od svých rodi-
čů. Staňte se živým poutem, které z poko-
lení na pokolení umožňuje, aby bylo evan-
gelium stále přítomné v   našich rodinách, 
společenstvích i v církvi.“

A závěrem krátká ukázka z knihy: 

Desatero přepsané do dětského jazyka

DESET PRAVIDEL HRY

1. Bůh se skvěle vyzná. On říká věci tak, 
jak jsou. Není nikdo důležitější než on.

2. Nevykládej o Bohu hloupé vtipy a niko-
ho neposílej k čertu!

3. Vydechni si u Boha!
4. Měj úctu k rodičům!
5. Nesnaž se nikoho vyřídit. Nebo dokonce 

zabít. Nemávej pěstí! Nevracej ránu!
6. Žiješ-li v  manželství, dodržuj svůj slib 

věrnosti.
7.  Nekraď!
8.  Nelži! Neudávej! Už žádné nelegální sta-

hování!
9. & 10. 
 Prostě nemůžeš mít všechno, jasný?!

Tomáš Redlich
s přispěním stránek 

Karmelitánského nakladatelství

Pěší pouť do Hájku
Děkujeme všem, kteří se 8. května vydali 
na pouť. Z Kobylis nás vyšlo sedm, na bo-
hoslužbě v Hájku už nás bylo téměř pade-
sát. Zvláštní obdiv patří 83leté paní Olze 
Novotné, která ve svěžím tempu ušla celou 
cestu (necelých 30 kilometrů)!

Věra Novotná a František Blaha

Obnova bohoslužeb v Letňanech

Na Letnice bude v Letňanech od 18 h mše 
svatá v obřadní síni na radnici. Jde o pokus 
začít budovat společenství přímo na síd-
lišti. Další mše svatá bude v  neděli 25. 6.  
opět od 18 h. O  tom, jak to bude vypadat 
o prázdninách a hlavně od září, se rozhod-
ne v červnu. 

Srdečně zvou farníci z Čakovic a Letňan
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První svaté přijímání
V neděli 21. května nám Pán daroval opět 
krásné počasí. Ve 13 hodin v Terezičce pro-
běhla slavnost prvního přijímání 26  dětí 
(jedno přistoupí později). Velké poděko-
vání patří rodičům, ale také všem kate-
chetkám a  katechetům, kteří děti dosud 
na cestě víry doprovázeli. Přejeme dětem, 
aby i  nadále rostly a  dozrávaly ve víře 
a pěkném vztahu s Pánem Ježíšem.

František Blaha

Svěcení Filipa Mareše
Děkujeme všem, kteří se zapojili do přípra-
vy kněžského svěcení našeho spolubratra 
Filipa Mareše. Děkujeme za pomoc s  or-
ganizací, přinesení různých pochutin a za 
společnou modlitbu a  podporu Filipovi 
v počátku jeho kněžského života.

Václav Jiráček
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Poděkování za májové a novénu
V měsíci květnu se již po několikáté kona-
la po večerní mši svaté májová pobožnost. 
Ráda bych poděkovala vám všem, kteří 
jste se na ní podíleli. Velmi děkuji hlavně 
těm, co jste se mi ozývali sami. Ale stejně 
velké díky patří i  všem ostatním, včetně 
vás, kteří jste se jen zúčastnili. Věřím, že 
pro většinu z vás byla radost a snad i čest 
se této pobožnosti zúčastnit, a těším se, až 
za rok do toho zase půjdeme spolu. Svatá 
Maria, Matko Boží, oroduj za nás. 

Zuzka Jiráková 

Připojuji se k poděkování za májové a při-
dávám díky společenstvím, která se zapo-
jila do přípravy svatodušní novény a sobot-
ní vigilie včetně ochoty “jít s kůží na trh” 
a vydat krátké svědectví o Božím dotyku či 
jeho působení v životě. 

František Blaha

Farní pouť po Krušnohorsku
V měsíci květnu se již po několikáté Ráda 
jezdím na naše farní poutě, které skvě-
le vymýšlí a  organizuje Jiří Janák. Sama 
bych se do některých míst asi nevypravi-
la, a takhle je to bez práce a pohodlně. Pan 
Janák má vždy přichystanou spoustu infor-
mací, které nám během cesty předává.
Letos, v  sobotu 13. června, jsme byli na 
Krušnohorsku, tom severním, mezi Mos-

tem, Litvínovem a Teplicemi. Krušné hory 
jsou stále takovou Popelkou mezi českými 
horami, ale já je mám tak nějak ráda. Mož-
ná právě pro jejich neromantičnost. 
Naším cílem byly Mariánské Radčice, Osek 
u  Duchcova, Bohosudov a  Stadice. Bohat-
ství, nejen to nerostné, tento kraj nezapře 
a  svědky toho jsou i  tři sakrální rozsáhlé 
objekty, které jsme navštívili. Hned v prv-

Magnus z Mary ś Meals zanechal stopu
Magnus MacFarlane-Barrow, zakladatel 
projektu Mary´s Meals, byl 10. května u Te-
rezičky. Setkala jsem se s ním poprvé před 
pár lety v Brně na charismatické konferen-
ci. A pokaždé je to zážitek – už tehdy na mě 
zapůsobil příběh o důvěře v Boha a odvaze 
jednoho člověka, který říká, že vzhledem 
k tomu, že je introvert, nikdy neměl v úmy-
slu něco podobného (vy)tvořit, že na začát-
ku chtěl udělat jeden dobrý skutek a  pak 
se vrátit zpět ke svému životu. A  přesto 
už víc než 30 let stojí za dílem, které v nej-
chudších částech světa krmí aktuálně té-
měř 2,5 milionu dětí ve škole, kde dostá-
vají jedno vydatné jídlo denně. A  to jim 
pomáhá nejen přežít, ale získat tak vzdě-
lání a  změnit budoucnost nejen svou, ale 
později i mnoha dalších. 
Projekt je v zásadě velmi prostý, ale účinný 
a stojí na 3 pilířích:
- zajištění financování surovin, převážně od 

mnoha drobných dárců po celém světě,
- zapojení a  zaručení se místních dob-

rovolníků, že jídlo budou dětem každý 
školní den připravovat,

- využívání v  maximální míře lokálních 
surovin, a  tím podpora místních země-
dělců; to je také důvod,    proč stačí pou-
hých 550 Kč na jídlo pro jedno dítě na 
celý školní rok.

Vyprávění o  tom, jak to vše začalo i  po-
kračovalo, se můžete dočíst v knížce Bou-
da, která krmí miliony dětí, kterou je možné 
půjčit i ve farní knihovně. A o projektu se 
více dozvíte na webu marysmeals.cz.
Ale pokud byste měli někdy možnost zažít 
Magnuse naživo, nenechte si to ujít, pro-
tože on nepředává jen příběhy Mary´s Me-
als, které jsou velmi silné, ale tak nějak se 
vás dotýká něco z toho, co on žije a kým je 
– ta kombinace pokory, upřímnosti, jemné 
vnitřní ostýchavosti, ale zároveň odvaha 

a důvěra k Bohu a vztah s Ním. A to vždy 
společně s  obsahem jeho vyprávění zane-
chává stopu naděje a  přesvědčení, že za-
pojit se do dobrého díla má vždy smysl a že 
mu Bůh žehná, navzdory všem překážkám. 
A třeba i  touhu být součástí něčeho tako-
vého, nakolik člověk může. Koneckonců 
Magnus říká, že to není jeho dílo, ale spo-
lečné dílo, pod ochranou Panny Marie – 
proto také ten název Mary´s Meals.

Katka Jelínková
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ně navštívených Mariánských Radčicích 
nám náš duchovní doprovod otec Radek 
Gottwald odsloužil mši svatou, po které 
jsme dostali skvělý oběd i s oseckým pivem 
od tamního pana faráře německého půvo-
du na jeho nově, vkusně a  účelně zrekon-
struované faře. Přede mší nás také obe-
známil s historií tohoto poutního místa.
Druhým v pořadí byl Osek, ve kterém byli 
v  padesátých letech internováni kněží, 
včetně našeho Jendy Vývody. Tam jsme 
absolvovali organizovanou prohlídku se 
zkráceným výkladem a mohli se občerstvit 
v místním pivovaru.
Nejspustlejším areálem potom byl Bohosu-
dov, část obce Krupá. I tam se nám dosta-
lo výkladu od tamního jáhna, mohli jsme 
si koupit lázeňské oplatky (pokud na nás 
vybylo, jakože nevybylo na všechny) a  při 
troše odvahy vyzkoušet léčivý pramen, 
před jehož požitím varovala cedulka s ná-
pisem Kein Trinkwasser (voda není pitná).
Poslední cíl ve Stadicích, pomník Přemy-
sla Oráče, byl zcela z  jiné říše, a  to nejen 
díky zrovna probíhající světské pouti, ale 

i hřímajícímu agrometalu (jak vystupující 
provinční kapelu následně vtipně nazval 
pan Janák).
Cestou zpět už mnozí z  nás klimbali, ale 
k  jásotu nás probudila informace o pláno-
vaném cíli další poutě, a  totiž Maria Zell, 
ale ta malá, naše u Lanškrouna a Neratov 
v Orlických horách.
Panu Janákovi velký dík jménem jistě kaž-
dého z účastníků, že pro nás obětavě, peč-
li svědomitě a  s  nadšením poutě vymýšlí 
a organizuje.

Olga Adámková
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Budování klášterního areálu v Drastech 
Pozvánka na brigádu se společenstvím Beta 
Rádi bychom vás opět přizvali k budování 
klášterního areálu v Drastech, který zdár-
ně pokračuje. V  současné době dochází 
k  největším proměnám v  interiéru budo-
vy bývalé sýpky a v hospodářském křídle. 
Sestry mají naději, že na konci tohoto roku 
nebo začátkem příštího by se již mohly do 
tohoto křídla nastěhovat. Pobytové chod-
by obklopující rajský dvůr jsou již zcela 
zasklené a stejně jako v  jiných částech se 
pracuje na vnitřních omítkách. V loňském 
roce se podařilo získat dary na dokonče-
ní interiéru kaple sv. Terezie a  důležitých 
rozvodů v celém klášteře. Kaple bude v bu-
doucnu otevřena pro veřejnost k  tichému 
zastavení a modlitbě. 
Budování kláštera spočívá také v  kulti-
vaci blízkého okolí, a proto jsme sestrám 
při naší poslední podzimní brigádě po-
máhali s údržbou lesních porostů obklo-
pujících klášter. Obědovou pauzu jsme 
společně se sestrami zahájili modlitbou 
breviáře a  pokračovali jsme následným 
obědem skládajícího se z přinesených zá-
sob a výborných hamburgerů, které nám 
sestry samy připravily.  
Během oběda byla příležitost si se sest-
rami také popovídat o tom, jak se jim na 
novém místě žije a jak se jim daří překo-
návat všechny výzvy související se stav-
bou kláštera. 
A  protože od naší poslední červnové 
návštěvy v  Drastech už uplynulo hod-
ně měsíců a  práce je pořád dost, plánu-
jeme další brigádu v sobotu 10. června 
2023, na kterou všechny srdečně zve-
me. Sraz je v  9.00 hod přímo v  Dras-
tech na dvoře kláštera.
Příjezd do Drast je možný autem nebo pří-
městským autobusem č. 374 z  Kobylis do 

zastávky Klecany, Drasty – zastávka na 
znamení. Nářadí a  rukavice jsou k  dispo-
zici, svačinu si prosím vezměte s  sebou. 
Většinou se jedná o  práce na pozemku 
i v budovách. Pokud se rozhodnete k nám 
přidat, prosíme, abyste se předem přihlá-
sili na níže uvedené emailové adrese, aby-
chom věděli, kolik nás bude a mohli to dát 
dopředu sestrám vědět.
Pokud byste se rozhodli stavbu kláš-
terního areálu podpořit finančním pří-
spěvkem, můžete tak učinit zasláním 
daru na účet u  Komerční banky číslo 
115-3844130247/0100. Sestry jsou vděč-
né za každou pomoc a  za všechny dobro-
dince se pravidelně modlí a každý měsíc je 
za ně sloužena mše svatá. 
Bližší informace o  budování kláštera na-
jdete na stránkách karmeldrasty.eu, kde 
najdete také obecné informace o  brigá-
dách a dalších možnostech, jak sestry při 
jejich díle podpořit. 
Těšíme se na viděnou v Drastech.

Za společenství Beta 
Marián Kroček

marian.krocek@seznam.cz
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Procházky s češtinou 
Milí farníci, čtenáři Kobylístku, obrátila 
se na nás paní Švejdová, která učí v DDM 
Praha 8 skupinu ukrajinských žen češti-
nu. Oslovily ji tři z  nich (jsou v  důchodo-
vém nebo těsně předdůchodovém věku) 
s  prosbou, jestli by věděla o  někom, kdo 
by byl občas ochotný s nimi (jednotlivě) jít 
na procházku a  povídat si česky. Rády by 
si povídaly absolutně o čemkoliv. Všechny 
tři jsou moc milé a  veselé, jsou z  velkých 
měst na východě Ukrajiny. Pokud byste byl 

někdo ochotný k  takovým občasným pro-
cházkám, prosím, obraťte se na kontakt 
níže. Děkujeme. 

Ivana Švejdová
ivana.pinkasova@centrum.cz

Upozornění
Za nás kněze prosíme, abyste nedávali 
finanční dary lidem, kteří čas od času 
procházejí kostelem před bohoslužbou, 
po ní, někdy i  během ní a  vyžadují od vě-
řících peníze. Vím, že je jednodušší dát 
dvacetikorunu a  mít klid, ale důsledkem 
je, že pak přicházejí častěji a využívají své 
drzosti k  získávání peněz. Prosím, laska-
vě, ale důrazně je odmítněte a odešlete, ať 
tuto aktivitu v kostele neprovádějí. A pro-
sím věřící středního věku, abyste pomohli 
v případě potřeby starším seniorům ubrá-
nit se někdy až agresivnímu vydírání. 

Děkujeme všem, kteří ve svém okolí po-
máháte lidem ve skutečné finanční nou-
zi nebo podporujete ty organizace, kte-
ré těmto lidem věrohodně slouží. 

František Blaha

Jak se léčí včely?
Karel mi jako vhodný respondent a pamětník skautingu v Kobylisích byl 
vícekrát doporučován. Ani nevím proč, ale nikdy jsem toho nevyužila. 
Když jsme během lektorského kurzu v lednu ve skupince debatovali, 
Karel začal mluvit o skautu a mě hned napadlo, že to jistě bude ten Karel 
Sláma. Byl. Tak jsme se hned na rozhovoru domluvili. Pokud tedy lze 
hovořit o rozhovoru, protože Karel mluvil převážně sám, i bez otázek.

Odkud pocházíš?
Z  Prahy. Moji rodiče pocházeli z  vesnič-
ky, která do 60. let patřila do jižních Čech 
a  teď je v  okrese Benešov, mezi Táborem 
a  Vlašimí. Vesnička se jmenuje Kamberk. 
Děda od maminky měl strojírnu a v ní za-
městnance, kterou mu v  50. letech ko-

munisti sebrali. Maminka byla krejčová 
a  měla v  Kamberku dílnu. Neměli to na 
vesnici po nástupu komunismu snadné, 
proto tatínek tady v  Kobylisích, v  čerstvě 
dostavěné sokolovně, sehnal místo správ-
ce i s bytem. Tak se moji rodiče přestěho-
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A  domy na Kobyliském náměstí vy-
rostly kdy asi?
Tomuhle typu domů se říká dvouletky 
a byly stavěny v období dvou let po skon-
čení druhé světové války. Novostavby 
jsme taky říkali podobným domům mezi 
ulicemi Klapkova a  Čumpelíkova a  po-
dél ulice Horňátecká. Ve všech těchhle 
domech bydleli moji spolužáci. Za novo-
stavbami, v  místech, kde je dnes polikli-
nika v Čumpelíkové, už byla pole. Silnice 
nad střelnicí nebyla, tam jsme sáňkova-
li a  i na lyžích se tam jezdilo. Směrem ke 
Slovance byly zase sady. 

Vraťme se ke skautu. 
Komunisti následně skaut zakáza-
li v  roce 1970. Holky se díky Evě Na-
chmüllnerové zachránily, protože pod 
ZUŠ dělaly pěvecké tábory a  pokračova-
ly dál. Schovaly se pod uměním. Všech-

no nám sebrali. Přijeli soudruzi, naložili 
stany a  všechno ostatní a  nemohli jsme 
pokračovat. Potom je tady ještě Středis-
ko 24 Sever, ty přikryla sokolovna a taky 
pokračovali, jako turistický oddíl. Do-
dnes jsou členy jak Sokola, tak Junáka. 

Trávili jste čas společně, když byl skaut 
zrovna zakázaný?
Pater Nechybský zemřel a  přišel sem pa-
ter Václav Duchek. To už jsem byl v  Bet-
lémské ulici na průmyslovce. Kázání měl 
s  dlouhým a  velkým obloukem. Později, 
když jsem byl starší, tak jsem to pocho-
pil. Když člověk zvládl poslouchat a  udr-
žet pozornost, mělo jeho kázání obrovský 
přínos. Ovšem v těch dvaceti to bylo jako 
mít špatného učitele, kdy po čtyřech mi-
nutách nevíš, o čem mluví. Ve stejné době 
přišel taky Jenda Vývoda. Byli přibližně 
stejně staří, ale Jendovi se říkalo mladý. 

vali do Prahy a  já se narodil na ostrově 
Štvanice. Naproti sokolovně byla postave-
na nová škola U školské zahrady, další ško-
la hned vedle v ulici Náhorní a ještě jedna 
škola byla v budově, ve které je dnes ZUŠ. 
V místech, kde dnes nad ZUŠ vede silnice, 
byly pozemky, které jsme cestou do koste-
la museli obcházet.
V  kostele sloužil pater Sedlák, který se 
později spolčil s  režimem. Přestal slou-
žit, ale zůstal bydlet na faře. Když tu pa-
ter Sedlák skončil, ustanovili zde Františ-
ka Nechybského, v druhé polovině 60.  let. 
František byl velmi hodný kněz. Měli jsme 
náboženství v místech, ve kterých je dnes 
sakristie. To ale trvalo jen dva roky. Pak 
poměry zase přituhly a  náboženství se 
mohlo vyučovat jen ve školách a  museli 
jsme se do něho přihlašovat. Dodnes si na 
ty hodiny náboženství s Františkem pama-
tuji. Dost jsme zlobili, třeba jsme lezli pod 
stoly a on vždy jen říkal: „Trochu ticho, ať 
slyšíte, co vám chci říct.“ Taky si pamatuji, 
že u zpovědi mi říkal, když jsem nějakého 
hříchu nelitoval: „Lituj, že nelituješ!“

Jsi úzce spjat se zdejším skautingem. 
Tomu se v  rozhovorech tady v  Koby-
lístku věnovali před tebou Josef Pešata 
a Ondřej Remeš. Jaký je tvůj pohled?
Středisko 88 Radost založil Štěpán Tro-
chta 1. 5. 1939 jako alternativu pro klu-
ky, kteří nechodili do kostela. V okolí byla 
spousta dětí, o které měli salesiáni zájem, 
ale kterým se nechtělo do kostela. Pa-
ter Januš, první ředitel oratoře tady v Ko-
bylisích, byl zároveň naším duchovním 
rádcem. A  nadporučík v  záloze Brandejs 
byl skautským náčelníkem. V  té době, 
před válkou, tam začal chodit Pepa Peša-
ta a  o  něco později se potom přidal Jirka 
Petrus. V  roce 1940 ale zrušili skaut po-
prvé. Tehdy byli na táboře v  Kondradci 
pod Blaníkem, po týdnu tábora tam přije-

li vojáci a všichni museli odjet. Skaut teh-
dy zakázali ze dne na den. Po válce začal 
skaut tady v Kobylisích dávat dohromady 
Pepa Pešata a fungovali do roku 1949, kdy 
skauting pro změnu zakázali komunisti. 
Holky se začaly scházet až po válce. Měly 
tady sbor a  jejich regenschori, Eva Na-
chmüllnerová, varhanice, říkalo se jí Kud-
lanka, přišla za Štěpánem Trochtou, že 
by chtěly taky skautovat. Eva byla úžasně 
schopná. Dokonce byla v náčelnictvu celé 
republiky a byla členkou Svojsíkova oddí-
lu. To je v rámci skautingu nejvyšší meta. 
Pomáhala jí Jájina Kroatinová, pozdější 
kostelnice, která byla po roce 1989 naše 
středisková vedoucí. 
V roce 1968 přemluvil Jiří Petrus Pepu Pe-
šatu a  obnovili skautské středisko 88 Ra-
dost. V objektu salesiánů v té době ale byla 
škola pro děti s  vadami řeči a  klubovnu 
jsme měli naproti staré lékárně, v  dom-
ku pod dnešními sestrami Matky Terezy. 
Později Jirka Petrus domluvil s  ředitelem 
školy, že jsme dostali klubovnu v  salesi-
ánském centru. Tahle klubovna je pro nás 
historicky naším zázemím. Kobylisy ještě 
za mne byly vesnice. V sokolovně se pořá-
daly bály fotbalistů, házenkářek, baráční-
ků, hasičů, tramvajáků a  já pomáhal na-
šim v šatně a všichni mě znali. Tak nějak 
jsme se tady všichni znali. Asi třetina cho-
dila do kostela. 

Když to tady byla vesnice, k  čemu 
tři školy?
Protože se už vědělo, že se bude stavět síd-
liště. V místě, kde se dnes říká Sokolníky, 
byla pískovna. Sídliště tam potom vyrostlo 
hrozně rychle. Další pískovna byla až na-
hoře, vpravo za vozovnou, dnes je tam les. 
Do té pískovny jezdily všechny počišťovací 
tramvaje z celé Prahy vysypávat, co v Pra-
ze nasbíraly. 
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Jenda si nás vzal do opatrování. Ze skauta 
jsme byli stmelení. 
Začali jsme zpívat. Já nezpívám dobře, ale 
moji kamarádi a  spolubratři a  hlavně ty 
holky začali zpívat tady v  kostele a  Jar-
da Bouzek, jejich regenschori a  Pekárek, 
zvaný Peki, tajemník monsignora Štěpána 
Trochty, přinesli z  Moravy zhudebněnou 
Popelku Nazaretskou a  začali jsme ji na-
cvičovat. Jarda Bouzek mě toleroval. Ně-
kdy jsem ulít víc a  bylo mě slyšet, tak mi 
naznačil, abych ubral. 
Duchek jako administrátor byl zván na po-
licii, protože nás na deváté zpívalo i třicet 
a  po mši jsme se vyhrnuli z  kostela, tak 
nebylo možné nás přehlédnout. Když měl 
mši Jenda a  Václav Duchek sloužil jinde, 
říkal pak u výslechu, že tam nebyl. A  Jen-
da se nebál. Když jsme chodili k Jendovi se 
Zuzkou na Čimickou, trousili jsme se po 
dvou, aby to nebylo tak nápadné. 
Když jsme byli ještě starší, tak jsme se spá-
rovali a Jenda se Zuzkou pro nás vymýšle-
li dovolené. Vždycky sehnali chatu někde 
po republice, ještě vč. Slovenska, a vyrazi-
li jsme. Z té doby vzešlo hodně manželství. 
A může za to Jenda. 

Stále jsi ještě bydlel v sokolovně?
Do 25 let. 

A taky ses tady spároval?
Já mám válečnou trofej. Během vojny jsem 
se dostal do 10. letecké armády a objížděl 
jsem letiště po republice. Když jsem byl 
v Přerově, chtěli z kasáren někoho na dět-
ský tábor. Z vojny jsem utíkal, jak se dalo, 
tak jsem se hned přihlásil a dělal jsem ku-
chaře. Tam jsem poznal svoji ženu, která 
dělala praktikantku. Potřebovala razítko 
k  zápočtu při studiu. Bylo to v  době, kdy 
vysokoškoláci neměli během prázdnin vol-
no a museli na brigádu. 

Kolik máte dětí?
Dvě, kluka a holku a od nich čtyři vnou-
čata. Jsem hlídací dědeček pro tu nej-
mladší, která ještě nemá školkový věk. 
Užívám si to! 
Vedle sokolovny byly tři rodinné domy. Je-
den z nich byl plný nájemníků. Když byl na 
prodej, nikdo ho kvůli těm nájemníkům 
nechtěl. Maminka ten dům koupila. Záhy 
se jedni nájemníci vystěhovali a byl jeden 
byt volný a po delší době se uvolnil i druhý 
byt. Tam jsme se se ženou nastěhovali. 

Chodily tvoje děti do skauta?
Chodily. Do obnoveného po revoluci. Du-
chovním rádcem dívčího oddílu 101 byl pa-
ter Jiří Reinsberg. Kobyliský rodák, salesi-
án a  kněz, Jiří Kopic byl v  Mnichově a  ve 
sv. Martinu in Gsies vedl salesiánský dům. 
Holky tam u  něho měly asi pět táborů. 
Taky vedl 171. oddíl v zahraničí pro skauty 
v exilu. Já jsem byl s Pepou Pešatou vedou-
cím zdejšího střediska. 
Máme 118 dětí do patnácti let a 70 dospě-
lých. Lidi o  nás vědí. Teď máme ale stop 
stav, protože není moc prostor, kde pořá-
dat schůzky. Na tábory nám jezdí sloužit 
mše a dělat duchovní doprovod samé cele-
brity, Jakub Sadílek, františkán, nebo Da-
vid Peroutka, karmelitán. 

Co je skautská Lesní škola?
Lesní škola je tábor pro vzdělávání vůdců, 
kteří už alespoň jednou vedli tábor, a  bě-
hem toho kurzu se simulují situace, na kte-
rých se vůdci učí, jak je řešit. Lesních škol 
je víc a každá je trochu jinak zaměřená. 

Co tě vedlo k účasti na lektorském kur-
zu letos v lednu? 
Nikdy jsem nic takového nezažil. Nejvíc se 
mi líbila praktická část s Dášou Jaklovou. 
Taky jsem se tam potkal s lidmi, se který-
mi bych se jinak potkal jen velmi těžko. 
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Vyslání dobrovolníků se blíží!
Přípravné dobrovolnické kurzy dobíha-
jí do cílové rovinky. Dobrovolníci se brzy 
rozjedou pomáhat dětem a  mladým lidem 
do různých koutů světa. Již brzy na ně 

čeká poslední přípravný víkend a zároveň 
i slavnostní vyslání – Aksanti, kterého se 
můžete zúčastnit při nedělní mši svaté 
11. 6. u salesiánů v Ostravě.

Už jsi kurz někdy zúročil?
Jasně. V Kamberku, odkud pochází moji ro-
diče, mám chalupu a kostelničím tam a čtu. 

Zůstaňme v Kamberku. Ty jsi o něm vy-
právěl takovou zajímavost.
Kamberk je historická hornická obec, po-
vrchově se tam těžilo zlato. Za Václava 
IV. byla obec tak známá, že ji koupil Johan 
Roklef, královský ministr financí, který šé-
foval Kutné Hoře. Vlastnil ho tři roky, než 
doly vytěžili. V  té době tam postavili kos-
tel, který později vyhořel. V  roce 1620 na 
stejném místě postavili nový barokní kos-
tel. Je tam mimořádně vzácný obraz svaté 
rodiny. Pochází z  19. století, kdy se těžba 
zlata obnovila, hlubinně, a  financovali si 
ho horníci, kteří do kostela chodili na mši. 
A  když si ho financovali, tak si řekli, co 
na obraze chtějí. Obraz malovala pražská 
Akademie výtvarných umění a  je na něm 
náctiletý Ježíš, Josef s pilou, pracují společ-
ně na truhlářské stolici a  Marie jin nese 
svačinu v koši. To je prý unikát. 

Na co se těšíš v nejbližší době?
Na včeličky. Mám šestnáct včelstev. Po té-
hle podivné zimě sice všechno přežilo, ale 
chci to zúžit. Dám slabé dohromady, podí-
vám se do nich a budu je léčit proti varoáze. 

Jak se léčí včely?
Jeden druh léku je takový papírek, kte-
rý hoří, ale neshoří, sublimuje. Dá se na 
něj jed, který zahubí jen roztoče, ne včelu. 
Papírek dám mezi rámky v  úlu, odhadnu 
množství jedu, zapálím, zatěsním a  zavřu 
česno a  všechny otvory. Hučí to tam jako 

v úle a po dvaceti minutách zase všechno 
otevřu a pod úlem je podložka, na které vi-
dím mrtvé roztoče. Někdy jsou jich stovky. 
Včely mám od mala, po dědovi. Včelí mat-
ka žije 4–5 let. Když se v  úle najde hodně 
trubčiny, tak dřív bylo zvykem ji vyřezávat 
a vyhazovat. Na co trubci, kteří jen užíra-
jí zásoby. Před asi 25 lety udělali úl z ple-
xiskla a  zjistili, že trubci fungují jako kli-
matizace. Za 8 minut jsou schopni vyměnit 
veškerý vzduch v  úle. Žádná lidská kli-
matizace není tak účinná. Když jsou hor-
ká léta, je až pět tisíc trubců v úle. Trubci 
jsou při krmení zavěšení mezi trámky do 
stromečku a  jak víří křídly, dělají tu kli-
matizaci. Včelí roje jsou proto, že se v úlu 
narodila nová matka, a  stará se se dvě-
ma třetinami úlu vyrojila. Samy si tak ob-
novují chovy. Na zimu zůstává jen třeti-
na včel. Včely v  zimě nespí. Žerou zásoby 
a  tvoří z  nich teplo. Kolem matky je trva-
le 30 stupňů. Zimní včely se rodí na konci 
září a žijí do června a letní včely žijí jen je-
den měsíc. Tak na to se těším. 

Děkuji za rozhovor.

Olga Adámková

Karel Sláma (nar. 4. 4. 1956), skautský vedoucí, hlídací dědeček, pěstitel včel. Vy-
studoval střední průmyslovou školu, později studoval dálkově na pedagogické fakul-
tě a 17 let učil základy strojírenství jako mistr v dílnách střední průmyslové školy do-
pravní. Kostelničí ve vesnici, odkud pochází jeho rodiče a všechno ho zajímá..
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SADBA hledá posily
Hledáme posilu do týmu na administra-
tivní pozici a na pozici fundraisera. Zná-
te někoho, kdo by rád pracoval v  malém 
týmu a  podílel se společně s  námi na po-
moci dětem a  mládeži ve světě, zajímá ho 
rozvojová tematika, dobrovolnictví a  rád 
komunikuje s  lidmi? Koukněte na naše 

stránky, sdílejte náš náborový inzerát, po-
mozte nám najít nového kolegu/kolegyni. 
Děkujeme!

Rodiny se sešly v klášteře
O  víkendu 5. –7. května proběhlo již tra-
diční setkání rodin bývalých dobrovol-
níků, tentokrát v klášteře v Rajhradě. Se-
šlo se sedm rodin a dva salesiáni a užili si 
všichni: rodiče, kteří sdíleli radosti i stras-
ti rodinného života a vyslechli si povídání 

bývalého hlavního představeného salesiá-
nů, děti se zase radovaly z  bohatého pro-
gramu připraveného přímo pro ně. Nechy-
běla mše svatá, výlet ani opékání buřtů. 
Všem bylo spolu dobře.
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Stránku dětem připravila Dominika Záškodná.

Dárcovská výzva „Vyšli dobrovolníky do světa“
Buďte u toho a pojďte společně s námi po-
máhat potřebným dětem a mladým lidem! 
„Darujme“ jim někoho blízkého – podpoř-
me další dobrovolníky, kteří se vydají na 
svoji náročnou cestu a  převezmou dobro-

volnickou štafetu. Jen náklady na jeden 
dobrovolnický víkend činí desítky tisíc 
korun... skrze platformu Darujme.cz. Po-
může nám i sdílení vašim přátelům, kole-
gům, známým apod.

www.darujme.cz/www-darujme-cz-vysli-dobrovolniky-do-sveta

Klidné prožití června všem školákům a studentům, 
rodičům pevné nervy a všem dobrou náladu přeje

Vaše SADBA
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PRAVIDELNÉ BOHOSLUŽBY A PŘÍLEŽITOST KE SVÁTOSTI SMÍŘENÍ

Pravidelné bohoslužby 
Neděle

7.30, 9.00, 10.30, 18.30 eucharistická bohoslužba u sv. Terezičky
11.00   eucharistická bohoslužba v kapli sv. Kláry v Troji 
16.00   eucharistická bohoslužba
  v kostele Stětí sv. Jana Křtitele v Dolních Chabrech
  (ve správě farnosti Prosek)

Středy (mimo prázdniny)
17.00  eucharistická bohoslužba pro děti

Pondělí–sobota
6.15  ranní chvály
6.30, 18.30  eucharistická bohoslužba (v úterý večer pro mládež)

Příležitost ke svátosti smíření
Ve všední dny večer se zpovídá vždy půl hodiny před mší svatou (18.00–18.25).
V neděli dopoledne se zpovídá vždy půl hodiny před každou mší,  
a je-li třeba, i v jejím průběhu. 
V neděli večer se zpovídá jen před mší svatou od 17.45 (17.45–18.25).

BOHOSLUŽBY A SVÁTOST SMÍŘENÍ

Vydává: Farnost sv. Terezie od Dítěte Ježíše, 
  Kobyliské náměstí 1, 182 00 Praha 8, 
  farnost.kobylisy@sdb.cz 
Redakce:  D. Jaklová, F. Blaha, T. Redlich 
DTP:  Marie Muchová, Jan Vlasatý
Tisk:  TLAMA design

Příští číslo vyjde, dá-li Bůh, 25. června 2023.
Uzávěrka bude ve středu 14. června 2023, 12.00.
Toto číslo vyšlo 28. května 2023.

Výrobní cena jednoho kusu je cca 15,- Kč
Příspěvky posílejte na kobylistek@sdb.cz 
nebo do sakristie. 

Za obsah článku odpovídá autor, příspěvky 
nejsou stylisticky upravovány. Názory autorů 
nemusí být shodné s názory redakce.

Číslo účtu farnosti: 
 205391359/0800

Telefon:
 283 029 141, 283 029 165

www.terezicka.cz

Bohoslužby ve všední dny  
pravidelně (mimo výjimky) slouží:

Pondělí 6.30 Vlastimil Vajďák 
 18.30 Radek Gottwald 

Úterý 6.30 František Blaha
 18.30 pro mládež – Václav Jiráček / Petr Boštík / 
  Jaroslav Fogl / Jan Fojtů / Vlastimil Vajďák  

Středa 6.30 Václav Jiráček / František Blaha
 17.00 pro děti – František Blaha / Václav Jiráček /
  Vlastimil Vajďák (zpovídá Hynek Černoch)
 18.30 Jan Vývoda a Hynek Černoch

Čtvrtek 6.30 Marek Sklenář / Radek Gottwald 
 18.30 Vlastimil Vajďák / Josef Trochta (po mši je adorace)

Pátek 6.30 Hynek Černoch 
 18.30 František Blaha 

Sobota 6.30 Vlastimil Vajďák / František Blaha 
 18.30 Radek Gottwald
  (mše svatá s nedělními texty)

Neděle 7.30, 9.00,  Celebranti se nepravidelně střídají.
 10.30, 18.30 

QR platba

CITÁT SV. TEREZIČKY

„Výtah, který mě má pozdvihnout až 
do nebe, to je tvoje náruč, Ježíši!“



Celoroční aktivity
sudé týdny Po 19.15–20.45 Hovory o Starém zákoně, katechetická m., J. Schrötter
liché týdny Út 19.20–21.00 Diskuse nad texty papeže Františka, katechetická m., J. Fiřt
1. út v měsíci 18.30 Velký Úterek u Terky, kostel, farní sál
3. út v měsíci 18.30 Modlitební Úterek, kostel
1. čt v měsíci  19.30–22.00  Eucharistická adorace noční, kostel
každý čtvrtek 19.00–19.30  Eucharistická adorace, kostel
1. pá v měsíci 17.00  Adorace, příležitost ke svátosti smíření
Pomoc s úklidem kostela Pá 7.00 nebo po domluvě: 732 748 920, www.terezicka.cz/uklid-kostela
Půjčování knih  724 803 594, www.terezicka.cz/knihovna

Červen
Přihlašování k přípravě na křest, fxblaha@sdb.cz, 604 365 458

1. čt 9.30  Mamky sobě, katechetická a dětská místnost
2.   pá od 15.00 Noc kostelů s programem pro děti i dospělé
  17.00 Zrušena adorace na první pátek  
3. so 14.00 Pásmo básní sestry Hany Hnilicové, kostel
4. ne 10.30 Udílení svátosti biřmování, biskup Kája Herbst, kostel 
6. út 18.30 Velký Úterek: misionářem v 21. století, kostel, farní sál
  19.30 Literární večer s augustiniány: T. E. Tack, Sv. Augustin, f. knihovna
7. st 18.00 Setkání katechetek a katechetů, farní knihovna
10.  so 9.00  Brigáda v Drastech, sraz na nádvoří kláštera, přihlášky  
10.–11. so-ne   POMUŽNA, pěší pouť mužů na Svatou Horu u Příbrami, sraz v sobotu   

 po ranní mši před kostelem
11. ne 19.30 Setkání akolytů 
13.  út 18.30 Závěrečný Úterek, po mši sv. hry a opékání buřtů, kostel, zahrada
17. so   Brigáda ve Zdicích
18. ne 15.00–18.00 Nedělní oratoř, sportovně herní odp. pro rodiny s dětmi, hřiště SaSM
18. ne 16.00 Odpoledne pro mládež, hřiště SaSM
19. po 19.15 Živý růženec, hovorna u kostela
  19.20 Chvály s kapelou Kairos, kostel
21. st 16.00 Svátost smíření dětí před prázdninami, kostel 
  17.00 Poslední mše svatá pro děti před prázdninami 
  18.00 Táborák pro děti a rodiče, farní zahrada 
  19.15 Terezčiny pletařky, oranžová klubovna 
23.–25. pá–ne 19.10 Modlitební triduum Modliteb matek, kostel
25. ne 9.00  Poděkování a loučení s Máriou Rýparovou z recepce, kostel

Září
Pravidelné aktivity

st  15.45 – 17.00 Spolčo holek (1. stupeň), první setkání 5. září, přihlášky
út 17.00 – 18.30  Spolčo holek (6. a 7. třída), první setkání 6. září, přihlášky

FARNÍ AKTIVITY


